
 

 

 

NOTAT Haderslev Kommune 
Teknik og Klima 
Christian X's Vej 39 
6100 Haderslev 
 
www.haderslev.dk 
 
Dir. tlf. 20537833 
hsl@haderslev.dk 

 
10. april 2024 • Sagsbehandler: Hilde Skjøth Lunding 
 

Referat fra Arbejdsgruppemøde om muligt Solenergiprojekt ved 
Skrydstrup 

Deltagere: 
Haderslev Kommune: 

Lene Lindberg Marcussen 
Thomas Tram Pedersen  
Hilde Skjøth Lunding  
Ekstern: 

Tobias Gandrup – Ph.d. fra Syddansk Universitet 

Borgere: 
Rikke Holm  
Marie Prinds – Formand for borgerforeningen  
Jakob Johansen  
Alan Koch – Landmand, Neder Jerstal 

 
 
Referat: 
Processen – politisk: 

Oplæg fra Haderslev Kommune: 
- Udvalgt tre projekter – undersøge udfordringer og muligheder inden det besluttes – give 

større indflydelse til borgerne. 
- Processen – tale lokalt – der er fokus på forskellige ting lokalt. 
- Indtil nu har der været informationsmøde -> arbejdsgruppe møde -> borgermøde med 

opsamling. 
- Evt. Kobling af Bitten og fokusplan. 
- 3 gange mini åbent hus, hvor kommunen er til stede, hvor folk har mulighed fro at komme 

og stille spørgsmål frit, forventning om at afholde det inden for de næste par uger. 

Kommentarer fra borgere:  
- udmærket ide med Åbent hus, skal være nede ved købmanden, der kommer flest folk og 

mere blandet, der må kommunen gerne stå, spørge Anja – inden for de næste par uger. 
- Hvis solceller endelig skal komme, vil det være det rigtige sted, der er meget lidt snak om 

projektet generelt, Bevtoft var heller ikke specielt repræsenteret, der var ikke særligt mange 
unge til borgermødet. Der var mange fra Nustrup Skrydstrup og Strandelhjørn. For mange er 
det langt væk.  

- Der er mange andre naturområder omkring Bevtoft. 
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Projektet: 

Oplæg fra Haderslev Kommune: 
- Haderslev Kommune har også fokus på beskyttelsesinteresser. 
- Ca. 200 hektar, der bliver grønne. 
- Justeringer i projektet: Grønne stier, forbindelse til Bevtoft og plantagen + etablering af 

jordvolde, ca. 2 meter høje – træer foran jordvolde. 

Kommentarer fra borgere:  
- Ejendomme: nogle er ikke blevet kontaktet af udvikler – Kommunen tjekker op på dette med 

udvikler.  

Afgrænsning af område: 
- Genere ikke Bevtoft men ærgerligt at det lander i god landbrugsjord. 
- Noget af jorden har karakter til at kunne blive udpeget til lavbundsjord – arealinfo kan man 

få information om jorden – kort over hvor der er lavbundsjord. 
- Arealet er valgt pga. rødzone ikke på baggrund af at noget af jorden er lavbundsjord. 

Input og spørgsmål fra borgerrepræsentanterne: 
- Mulighed for at det gør noget godt, men hvis det forringer så nej. 
- Ønske om Investeringsmuligheder – skabe ejerskab -> Haderslev Kommune undersøger 

muligheden med opstiller. 
- Hvis det endelig skal være, det er tilpas langt væk, men hvorfor ikke bruge god landbrugsjord 

til landbrug? 
- Med skeptiske øjne, men pragmatisk, så længe at det bliver ”skjult” – det skal være ordentligt 

og ærligt. 
- Det er kommet frem at Bevtoft får 10 millioner kroner. Men man har ikke hørt hvorfor, eller 

hvad der skal til for at Bevtoft får pengene. 
o Der er i Borgerrepræsentantgruppen en usikkerhed på hvordan de kan sikre at 

Udvikler giver de 10 millioner kroner til byen.  
- Spørgsmål omkring statstilskud/fradrag på Grønstrøm?  

o Haderslev Kommune: grønstrøm kan man fritages transporttariffer til private 
personer, der er ikke noget tilskud i den her fra staten til udvikler. 

- Hvad sker der hvis de bliver lukket: bekymring 
o Hvad sker der når anlægget lukker ned om 30 år? 

▪ Haderslev Kommune: så skal det fjernes, kan risikere at blive beskyttet 
natur, udvikler skal deponere penge til at rydde det op, det skal fjernes hvis 
det ikke har leveret strøm i et år, Der bliver lavet en miljøvurdering – 
kommunen går også op i at der ikke må være noget skadeligt. 

o hvad kan det lægges tilbage til, kan det dyrkes op igen? 
- Kan man bruge strømmen til noget andet?  

o Haderslev Kommune: brint produktion. De skal trække et kabel til et sted som NRGI-
net beslutter. 



 
 

Side 3 af 3 

 

 

- Det giver frustration at informationen ikke rigtig hænger sammen – mere præcis og bedre 
information. Mere præcis information om hvordan man har tænkt sig at bygge det op.  

- Kartoffelproduktion påvirkes. Der er ikke sten i området, hvilket er godt for kartoflerne og 
CO2 aftrykket for landmænd. 

- Jorden bliver budt op pga. salg af jord til energipark – energi er biogasanlæg, flig fra skov, 
vindmøller, håber det kun bliver 150 hektar, det foreslås at projektet kun skal være ude i 
Valsbæk enge – vi skal gå efter den dårlige jord, Proteinfabrik – hjælper biogasanlæg. 

- Det virker som mange hektar at begynde med. 

Haderslev Kommune vil eftermødet: 
- Undersøge muligheden for at borgere i lokalområdet kan investere i Solcelleparken. 
- Gerne hjælpe med vejledning ift. Hvordan Borgerrepræsentanterne kan få udarbejdet en 

kontrakt med Udvikler omkring udbetalingen af de 10 millioner.  
- Efter ønske fra borgerrepræsentanterne, vil Haderslev Kommune arrangere et møde med 

Udvikler, TK-udvalg, arbejdsgrupperne fra Bevtoft, Gabøl-Nustrup og Skrydstrup og 
Kommunen. 

- Gå i dialog med Jagtforeningerne i områderne omkring jagt og dyreliv i området – Jakob er 
en del af jagtforeningen i Bevtoft.  

- Tale med Udvikler om eksempler på hvordan indhegning af arealet kunne se ud.   
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